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Hoorzitting over studenten en de coronacrisis Antwoorden op de bijkomende vragen 

 

 

Hoorzitting over studenten 
en de coronacrisis 

Antwoorden op de bijkomende vragen van de 
Commissie voor Onderwijs 

Op 1 juli organiseerde de Commissie voor Onderwijs van het Vlaams Parlement 

een hoorzitting over de ervaringen van studenten tijdens de coronacrisis en het 

perspectief voor het volgende academiejaar. Na het horen van studenten, 

stelden verschillende leden van de Commissie nog enkele vragen, dewelke in 

dit document beantwoord zullen worden. De antwoorden op de vragen worden 

hier niet vraag per vraag behandeld maar zijn geïntegreerd in deze tekst. Voor 

de vragen zelf verwijzen we naar het verslag van de hoorzitting. 

 

Over het coronabeleid en de evaluatie ervan 

De eerste examenzittijd is net achter de rug. Deze is qua organisatie zeker goed verlopen. 

Om evenwel te kunnen evalueren wat de impact is geweest van de crisis op het leerproces 

van studenten en hun studievoortgang, is het nog te vroeg. Het zijn de universiteiten en 

hogescholen zelf die over de nodige data beschikken om die eerste evaluatie uit te voeren 

en in detail zullen kunnen nagaan wat de coronacrisis betekent heeft voor studenten op 

het vlak van examenresultaten. Als de evaluaties intern gebeurd zijn, zal het zeker nuttig 

zijn om die resultaten ook op Vlaams niveau te bespreken. Zo kan ook naar de toekomst 

toe geleerd worden of en hoe door het Vlaams Parlement en door de Vlaamse Regering 

eventueel maatregelen genomen kunnen worden ter ondersteuning van studenten. 

We moeten echter ook realistisch zijn: op dit eigenlijke moment moet ook de voorbereiding 

van het academiejaar 2020-2021 volop gebeuren. Dat zal ook betekenen dat een volledige 

evaluatie van de impact van de gezondheidscrisis op studenten en het hoger onderwijs niet 

voor meteen zal zijn. Die evaluatie moet bovendien op twee niveaus gebeuren: op het 

niveau van de individuele universiteit en hogeschool enerzijds, en op het Vlaamse niveau 

anderzijds. Als VVS zullen we in ieder geval aandringen op dat laatste en in overleg treden 

met alle betrokken actoren zoals VLIR en VLHORA om die evaluatie uit te voeren. 
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Dat betekent niet dat de Vlaamse overheid geen stappen kan nemen vooraleer die 

evaluaties uitgevoerd zijn. Zo is het een gekende uitdaging in het hogeronderwijsbeleid 

dat het vaak aan data ontbreekt om beslissingen te ondersteunen. Tijdens de hoorzitting 

zelf is door VVS verscheidene keren aangehaald dat het aan data ontbreekt om een 

duidelijk en volledig beeld te vormen van tal van aspecten: wat is de omvang van bepaalde 

kansengroepen in het hoger onderwijs?; hoe is het gesteld met de studievoortgang van 

verschillende kansengroepen?; welk aandeel van de studenten huurt een studentenkamer 

of -kot; … Een deel van die informatie bestaat dan wel binnen de 

hogeronderwijsinstellingen, dat maakt die informatie Vlaanderenbreed nog niet 

raadpleegbaar is of in alle instellingen op dezelfde wijze wordt verzameld.  

Een rol ligt dus allereerst weggelegd voor de overheid om ook effectief in te zetten op 

dataverzameling voor het volledige Vlaamse hoger onderwijs. De Vlaamse Onderwijsraad 

is bijvoorbeeld al lang vragende partij om kansengroep te registreren. Voor deze groepen 

wordt veel aandacht gevraagd, maar we weten nog steeds weinig over de omvang van die 

groepen en hoe zij het doen in het hoger onderwijs. Deze informatie kan ook relatief 

eenvoudig verzameld worden, bijvoorbeeld bij de inschrijving van de student. Hoe langer 

de overheid hiermee talmt, hoe meer zij moet beseffen dat de onderbouwing van het 

uitgezette beleid soms beperkt is. 

Eenvormige dataverzameling impliceert op zich niet dat het volledige onderwijsbeleid 

geharmoniseerd dient te worden over instellingsgrenzen. Iedere universiteit en hogeschool 

kent haar eigen context, die ook geleid heeft tot bepaalde beleidsbeslissingen. Nieuwe 

maatregelen moeten hun plaats krijgen binnen het bestaande beleid en daarbij moet de 

overheid zich wel bewust zijn dat harmoniserende maatregelen kunnen botsen met andere 

aspecten van het beleid van de instelling. Een goedbedoelde, eenvormige maatregel kan 

dan wel de duidelijkheid verhogen, dat betekent niet dat die steeds een verbetering 

inhoudt. Bovendien moet een overheid zich er bewust van zijn dat studenten veelal meer 

op de hoogte zullen zijn van het eigen instellingsbeleid dan dat van andere instellingen, en 

dus weinig nadeel ondervinden wanneer een andere universiteit of hogeschool andere 

keuzes maakt. Beleidsmakers zelf zullen vaker dan studenten verward worden door 

verschillen tussen instellingen. Dat wil echter niet zeggen dat iedere student op de hoogte 

is van het eigen instellingsbeleid. 

Tijdens een crisissituatie moeten hogeronderwijsinstellingen zich er echter wel bewust van 

zijn dat zij niet enkel verantwoordelijkheid dragen voor de eigen instelling maar ook voor 

het volledige hoger onderwijs. De grote persaandacht voor maatregelen die een enkele 

instelling soms neemt en de reacties van studenten daarop tijdens de afgelopen maanden 

toont aan dat op dergelijke momenten het uitermate belangrijk is dat er wordt 

samengewerkt. De verwarring die op zulke momenten ontstaat, is allesbehalve positief. 

Dat betekent dus ook dat instellingen een actieve inspanning moeten doen om samen te 
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werken in het belang van alle studenten. Vorig semester is er tijd verloren gegaan doordat 

de profileringsdrang en de principiële onwil om samen te werken van een beperkt aantal 

onderwijsinstellingen ertoe geleid heeft dat geen gemeenschappelijke maatregelen 

genomen konden worden. 

 

Mentaal welzijn 

Tijdens de hoorzitting werd het project omtrent het mentaal welzijn van studenten reeds 

toegelicht. In aanvulling daarvan werden vragen gesteld over de wijze waarop rekening 

gehouden zal worden met specifieke kansengroepen tijdens het onderzoek, alsook in 

hoeverre VLIR en VLHORA bij het project betrokken worden.  

Allereerst beseffen we dat het niet eenvoudig is om studenten uit kansengroepen (gericht) 

te bereiken. We engageren ons er wel toe om bij het verspreiden van de bevraging expliciet 

in te zetten op die kansengroepen. Dat zal gebeuren via het eigen netwerk van 

studentenraden maar ook via studentenverenigingen die specifiek inzetten op bepaalde 

kansengroepen. Na afname van de bevraging zal ook gewerkt worden met focusgroepen 

om de verzamelde data te verrijken. Ook bij de samenstelling van de focusgroepen zal 

bijzondere aandacht besteed worden aan de betrokkenheid van kansengroepen. 

Ook de input van VLIR en VLHORA is voor ons en voor dit project in ieder geval belangrijk. 

Het projectvoorstel werd bij de VLIR reeds toegelicht en de ontvangen feedback werd 

verwerkt. Ook met VLHORA was er reeds contact over het project en zal een uitgebreidere 

toelichting nog volgen. Bij de verspreiding van de enquête zal er eveneens contact 

opgenomen worden met beide organisaties om te kijken waar zij kunnen bijdragen om een 

zo groot mogelijk studentenpubliek te bereiken. 

 

Communicatie 

Tijdens de hoorzitting zelf werd reeds benadrukt dat in het hoger onderwijs nog veel 

geleerd kan worden over crisiscommunicatie. Samen met het vorderen van de crisis, is ook 

de kwaliteit van de communicatie verbeterd, al blijft het wel de realiteit dat niet alle 

communicatie alle studenten bereikt. Dat geldt zowel voor de communicatie vanuit de 

hogeronderwijsinstellingen zelf maar zeker ook voor de communicatie vanuit de overheid, 

voor zover die er al was. Hoewel er duidelijk gewerkt is aan een website met communicatie 

van AHOVOKS, zijn veel studenten niet op de hoogte van maatregelen die de overheid 

genomen heeft. 
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Het zal dan ook belangrijk zijn dat wanneer nog maatregelen genomen worden door het 

Vlaams Parlement of door de Vlaamse Regering, er ook afspraken gemaakt worden met de 

universiteiten en hogescholen over het communiceren van die maatregelen. Enkel zij 

beschikken immers over een directe communicatielijn naar iedere student via de online 

leeromgeving of via de e-mailadressen van de studenten. Wanneer dat niet gebeurt, 

dreigen genomen maatregelen louter symbolisch te worden. Een voorbeeld daarvan is 

bijvoorbeeld het besluit van de Vlaamse Regering houdende maatregelen voor de 

studentenhuurcontracten.1 Dat besluit werd op 29 juni 2020 gepubliceerd in het 

Staatsblad. Aangezien op dat moment ook de examenperiode op zijn einde liep, is amper 

bekend dat het besluit gepubliceerd werd of wat het inhoudt. Veel studenten zijn dus niet 

op de hoogte van de mogelijkheden die het besluit hen biedt. 

Het zijn de hogeronderwijsinstellingen die minstens die communicatie zullen moeten 

uitvoeren, maar het lijkt logisch dat de overheid verantwoordelijk voor het nemen van de 

maatregelen, ook contact opneemt met VLIR, VLHORA en VVS om afspraken te maken 

over de communicatie. Tezelfdertijd dragen verschillende diensten binnen de universiteiten 

en de hogescholen ook de verantwoordelijkheid om samen te werken en ervoor te zorgen 

dat de maatregelen die zijzelf nemen of de door overheid genomen maatregelen waarvan 

zij kennis hebben, de student bereiken. Het is echter veelal zo dat binnen 

hogeronderwijsinstellingen tussen verschillende diensten en directies de uitwisseling van 

informatie niet steeds vlot verloopt. Ook daardoor bereiken niet alle genomen maatregelen 

de studenten. 

Communicatie over Erasmus 

Er moet over tal van zaken gecommuniceerd worden, waaronder de Erasmus-

uitwisselingen. In de eerste plaats is de Vlaamse hogeronderwijsinstelling waar de student 

ingeschreven is, verantwoordelijk voor de organisatie van de opleiding van die student met 

inbegrip van de internationale uitwisseling. Het is dan ook de hogeschool of universiteit 

waar de student zijn/haar opleiding volgt die de eerste verantwoordelijkheid draagt voor 

de communicatie over de uitwisseling. De uitsturende hogeronderwijsinstelling is echter 

niet de enige die een rol te spelen heeft in de communicatie over de uitwisseling: de 

federale overheid bepaalt de regels over wie het land kan uitreizen en de overheid van het 

gastland bepaalt wie dat land kan binnentreden. 

 

1 Besluit van de Vlaamse Regering van 19 juni 2020 houdende maatregelen voor de 

bijzondere sociale leningen, de huurwaarborgleningen, de studentenhuurcontracten en de 

sociale verhuurkantoren ten gevolge van de beperkende coronavirusmaatregelen, BS 29 

juni 2020 (ed. 2). 
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De afgelopen maanden hebben aangetoond dat de communicatie over de 

Erasmusuitwisselingen in het algemeen goed verlopen is. De hogeronderwijsinstellingen 

kunnen natuurlijk niet sneller communiceren dan dat de genoemde overheden dat doen. 

Hoe snel op voorhand een universiteit of hogeschool moet communiceren is moeilijk te 

bepalen: te vroeg een uitwisseling annuleren riskeert dat de annulering gebeurt terwijl op 

het eigenlijke moment waarop de uitwisseling zou plaatvinden, die wel had kunnen 

doorgaan; wanneer die te laat gebeurt, is het mogelijk dat de student gemaakte kosten 

niet kan recupereren. Een ideale oplossing bestaat aldus niet. Het is daarom belangrijk dat 

hogeronderwijsinstellingen blijven communiceren over de evoluties die zich voordoen 

zodat studenten ook geïnformeerd een beslissing kunnen nemen. 

 

Leerkrediet 

Daar in de commissievergadering d.d. 09.07 door de meerderheid een decreetsvoorstel 

inzake de terugvordering van leerkrediet werd aangekondigd, lijkt het geen meerwaarde 

te bieden om nog te antwoorden op vragen over eerdere versies van dat voorstel. 

Daarnaast is het ook niet mogelijk om op het moment van schrijven die regeling reeds te 

beoordelen zonder het voorstel van decreet gelezen te hebben. Als organisatie treden we 

indien gewenst op een later moment wel graag in dialoog met de Commissie over de 

regeling die het Vlaams Parlement binnenkort hopelijk aanneemt. 

 

Goede voorbeelden 

Een van de gestelde vragen peilde naar goede voorbeelden binnen verschillende 

opleidingen. Een exhaustieve lijst daarvan is onmogelijk op te stellen, des te meer daar 

goede praktijken sterk afhankelijk zijn (van de inhoud) van de opleiding, de omvang van 

de studentenpopulatie, de ondersteuning waarover een lesgever beschikt, de aard van het 

betrokken opleidingsonderdeel … Toch zijn er een aantal algemene elementen die sterk 

bepalend zijn voor het succes waarmee een opleiding maatregelen kan implementeren: 

- Allereerst is het belangrijk dat binnen opleidingen een overlegcultuur aanwezig is 

waarbij alle actoren binnen de opleiding gehoord worden. Nog meer in de 

hogescholen dan in de universiteiten, maar zeker daartoe niet beperkt, is dit nog 

niet het geval. Dat leidt tot ongecoördineerde acties zonder afstemming tussen 

lesgevers. Studenten merken dan ook het gebrek aan structuur, worden 

geconfronteerd met maatregelen verschillend voor ieder opleidingsonderdeel 
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zonder enige consistentie, krijgen informatie niet … Voor een student is dit 

allesbehalve evident, met de kwalijke gevolgen van dien. 

- Instellingsbesturen – wiens beleidsvoerend vermogen vaak op punt staat – moeten 

zich er bewust van zijn dat niet alle opleidingen over voldoende beleidsvoerend 

vermogen beschikken om een crisissituatie aan te kunnen. Het is tijdens deze crisis 

gebleken dat het nodige besef daarover bij de instellingsbesturen niet steeds 

aanwezig is en dus opleidingen ook niet steeds ondersteund worden. Verschillende 

instellingsbesturen waren te snel tevreden met de maatregelen die binnen de 

instelling centraal aangestuurd genomen werden, terwijl de implementatie ervan in 

sommige opleidingen op zich liet wachten. 

- De betrokkenheid van studenten bij het nemen van beslissingen is ook tijdens deze 

crisis uitermate belangrijk gebleken. Het horen van de studenten kan zowel goede 

ervaringen naar boven brengen alsook duidelijk maken waar de pijnpunten liggen. 

Om snel te kunnen bijsturen moeten studentenvertegenwoordigers dus op tijd 

betrokken worden in het beslissingsproces. Dat kan gebeuren via 

opleidingscommissies/-raden, wat dan weer vereist dat binnen opleidingen een 

overlegcultuur aanwezig. Een overlegcultuur op zich volstaat echter niet: studenten 

moeten zowel goede als negatieve punten kunnen aanhalen in een veilige 

omgeving. Wanneer zij consequenties moeten vrezen van docenten wanneer zijn 

hun ongenoegen uiten, dan zal dat overleg weinig uitmaken. 

- De maatregelen die opleidingen nemen moeten rekening houden met de 

verschillende situaties waarin studenten verkeren. Dat wil niet zeggen dat elke 

maatregel op maat van iedere student moet worden opgesteld, maar er moet ook 

rekening gehouden worden met de soms moeilijke, gewijzigde omgevingen waarin 

studenten moeten studeren. Wanneer opleidingen daar ongevoelig voor zijn, dan 

dreigen studenten uit de boot te vallen. Zo kan bijvoorbeeld het live streamen van 

lessen contactonderwijs vervangen, maar wanneer de student de les nadien niet 

kan herbekijken, dan vallen studenten die niet over een goede internetverbinding 

beschikken, werkstudenten, studenten die thuis niet rustig kunnen studeren, die 

meer tijd nodig hebben om een les te bekijken … uit de boot. 

- De communicatie vanuit de opleiding moet op punt staan. Dat wil zeggen dat de 

informatie volledig, concreet, tijdig, regelmatig en to the point moet zijn. Zoals 

eerder aangehaald, is degelijke communicatie cruciaal om ervoor te zorgen dat 

genomen maatregelen ook de studenten bereiken en effect hebben. 
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Uitval van studenten voorkomen 

Vanuit VVS hebben we geen zicht op hoeveel en welke studenten uitvallen, welke 

verschillende motieven meespelen in de beslissing van de student om de opleiding stop te 

zetten en in welke mate die stopzetting definitief dan wel tijdelijk van aard is. We kunnen 

dan ook geen wonderoplossingen voorstellen om de uitval van studenten te voorkomen. 

Zelfs als die wonderoplossingen wel zouden bestaan, zal ook dan niet vermeden kunnen 

worden dat studenten tijdens een crisissituatie de opleiding verlaten omwille van andere 

prioriteiten. Vaak is het ook moeilijk om als universiteit of hogeschool signalen op te 

vangen die erop wijzen dat studenten dreigen uit te vallen. Hoe meer contact er is tussen 

een student en een docent/trajectbegeleider/mentor/…, hoe eenvoudiger zo een signaal 

gedetecteerd kan worden, al is dat ook niet sluitend. In ieder geval is er meer informatie 

nodig over de exacte problematiek om nuttige en effectieve voorstellen te kunnen doen 

om de uitval van studenten te kunnen voorkomen. 

 

Investeringen 

De coronacrisis zal nog niet meteen verdwijnen en dus zal ook het hoger onderwijs in het 

volgende academiejaar zich nog moeten aanpassen. Gelukkig kan een deel van die 

aanpassingen gebeuren zonder grote kosten. Om het noodzakelijke afstandsonderwijs te 

kunnen verankeren en het op een hoog kwalitatief niveau te kunnen aanbieden, zullen 

investeringen nodig zijn. Die investeringen zullen moeten gebeuren in infrastructuur en 

apparatuur alsook in een ruim aanbod van professionaliseringsmogelijkheden. Wanneer 

een hogeschool of universiteit niet over het materiaal beschikt om afstandsonderwijs 

kwaliteitsvol te organiseren of wanneer het personeel onvoldoende vertrouwd is met het 

digitale onderwijs, dan lijdt de student daar onder. Het zijn de onderwijsinstellingen zelf 

die de kost daarvan het best kunnen ramen maar grootordes van meerdere 100.000’en 

euro’s zijn geen onderschatting. 

 


